
 

 

 

MEMORANDUM 

 

 

 

 

 

 

DATUM 27-8-2018 

AAN Cie MME 

VAN Gedeputeerde Vd Berg 

DOORKIESNUMMER Klik hier als u tekst wilt invoeren. 

ONDERWERP Toezeggingen Cie MME 

 

Geachte Statenleden, 

 

In dit memo informeer ik u graag over de onderstaande toezeggingen. In de recente vergaderingen van de Cie 

MME en Provinciale Staten is een nadere toelichting op de volgende onderwerpen toegezegd:  

 

1. Er komt een overzicht van wat er aan fondsen voor duurzaamheid voor particulieren en VVE’s 

beschikbaar is (PS 9-7-2018) 

2. Gedeputeerde zal nagaan of er wetenschappelijke onderzoeken zijn over de milieueffecten  van 

zonnevelden (PS 9-7-2018)  

3. Gedeputeerde komt met een memo over de versnellingsagenda Windenergie (MME 20-11-2017)  

 

 

 

1) Overzicht fondsen voor duurzaamheid voor particulieren en VVE’s beschikbaar is 

 

In bijlage 1 is een overzicht gegeven van de beschikbare fondsen.  

 

 

2) Wetenschappelijk onderzoek milieueffecten  van zonnevelden 

 

Tijdens de PS vergadering van 9 juli 2017 heb ik u toegezegd na te gaan of er wetenschappelijke onderzoeken 

zijn over de milieueffecten van zonnevelden.  Hierover kan ik u het volgende melden. 

 

Een inventarisatie van wetenschappelijke rapporten over dit thema leidt tot de conclusie dat er op dit moment nog 

weinig onderzoek gedaan is naar de effecten van zonnevelden op de natuur, bodem, biodiversiteit en ecologie. 

De rapporten en artikelen waarbij gemeten en geobserveerd is bij een zonneveld zijn schaars. De schrijvers van 

de bij ons bekende onderzoeken concluderen ook dat er nog veel onderzoek nodig is, mede omdat de 

onderzoeken die nu gedaan zijn, voornamelijk de effecten op de korte termijn in kaart gebracht hebben. Van de 

effecten op de gehele levensduur van een zonneveld is nog niets bekend.  

 

Ondanks het beperkte aantal onderzoeken, zijn er wel een aantal gedeelde inzichten uit deze onderzoeken te 

melden. Uit wetenschappelijk onderzoek in Engeland (Armstrong, 2016) waarbij het microklimaat onder en nabij 

zonnepanelen gemeten is wordt de conclusie getrokken dat het microklimaat onder een zonnepaneel 

daadwerkelijk anders is dan naast een zonnepaneel. Dit heeft een effect op de bodem, maar of dit positief of 

negatief is, kunnen de onderzoekers nog niet zeggen. Daarnaast kan ook nog niet uit dit onderzoek 

geconcludeerd worden of deze verandering in de bodem een positief of negatief effect heeft op het ecosysteem. 

Er zijn namelijk onder de panelen ook planten gevonden die het in die condities wel goed doen. Er zijn 

verschillende effecten zoals constantere en in de zomer lagere temperatuur, minder verdamping van water en 

minder fotosynthese door de planten.  
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Bij een ander onderzoek (Montag, 2016) is gekeken naar de biodiversiteit van planten en dieren op een 

zonneveld, in vergelijking met een weiland nabij het zonneveld. Dit onderzoek is uitgevoerd op 12 locaties in 

Engeland. Uit dit onderzoek komt naar voren als een zonneveld op een goede manier wordt ingericht en beheerd, 

heeft dit een positief effect op biodiversiteit op het zonneveld en is de flora en fauna gevarieerder dan op 

weilanden.  

 

Uit de nu bekende onderzoeken kan nog niet een eenduidig antwoord geformuleerd worden of een zonneveld 

daadwerkelijk goed of slecht is voor de bodem, ecologie en ecosysteem. Wel geven de nu bekende onderzoeken 

inzichten dat er zowel positieve als negatieve effecten kunnen zijn van een zonneweide op de natuur. Wel lijkt dit 

sterk afhankelijk van de opstelling en het beheer van de velden. 

 

Conclusie en vervolg 

Uit de inventarisatie naar wetenschappelijke artikelen blijkt dat er beperkt onderzoek is gedaan naar de effecten 

van zonnevelden. Geconcludeerd wordt dat deze effecten sterk afhankelijk zijn van de lokale omstandigheden die 

worden bepaald door de veldopstellingen, verschillende soorten ondergrond, effecten in de bodem. Met name op 

de langere termijn effecten ontbreekt onderzoek.  

Ook wordt er geconcludeerd dat er zowel positieve als negatieve effecten op de natuur, bodem en ecologie 

bestaan als gevolg van de invloed van een zonneveld. Om meer kennis op te bouwen, zal de provincie aansluiten 

bij de diverse onderzoeken die in Nederland gedaan gaan worden naar deze effecten.  

 

Bronnen:  

- Armstrong, A., Ostle, N.J., Withaker, J., (2016), Solar park microclimate and vegetation management 

effects on grassland carbon cycling, Environmental Research Letters 11.  

 

- H. Montag, G. Parker & T. Clarkson, (2016). The Effects of Solar Farms on Local Biodiversity; A 

Comparative Study. Clarkson and Woods and Wychwood Biodiversity. 
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3) Versnellingsagenda Windenergie 

 

Op 4 september 2017 hebben wij in de commissie MME gesproken over de mogelijkheden voor het aanbrengen 

van een versnelling in de realisatie van windenergie. Dit mede op basis van het rapport “Scherp aan de wind” van 

Bosch & Van Rijn. Geadviseerd werd te komen tot afspraken met (regio van) gemeenten over proces en 

doelbereik voor windenergie. 

 

De conclusie tijdens de statencommissie was om in regionaal verband met samenhangende gemeenten te 

komen tot afspraken, mits de gemeenten daar voor open staan en daarbij de gemeentelijk besluitvorming te 

volgen zonder regie van bovenaf (voor zover wettechnisch die beleidsruimte geboden wordt) en om eventuele 

regionale afspraken rond windenergie te plaatsen in de bredere context van de energietransitie. 

Dit betekende het handhaven van de voorkeur voor gemeentelijk bestuurlijk draagvlak zoals opgenomen in de 

Provinciale Ruimtelijke Structuurvisie. 

 

Kort na ons gesprek gaven gemeenten die een proces rond duurzame energie hadden opgestart, te kennen dit 

proces graag volgens hun eigen condities en tijdspad te willen voortzetten. Het herijken van deze processen zou 

geen versnelling brengen. Deze processen liepen van eerste verkenningen naar een mogelijke energievisie tot 

concrete wind- en/of zonneveldprojecten.  

 

 (Regionale) afspraken over met name doelbereik, zoals bedoeld in genoemd rapport, werden op dat moment niet 

breed gedragen. Bij nagenoeg alle gemeenten, zowel waar projecten in gang waren gezet als waar nog geen 

uitspraken waren gedaan over een energievisie, achtte men het moment in relatie tot de 

gemeenteraadsverkiezingen te vroeg. Daar waar een energievisie werd ontwikkeld gaven gemeenten aan dat niet 

op voorhand al vaststond welke rol windenergie hierin zou krijgen. Afspraken over doelbereik, gekoppeld aan 

procesverantwoordelijkheid, waren niet mogelijk. 

 

In lijn met de wens het primaat voor besluitvorming bij de gemeenten te laten, is besloten de wens om de 

verkiezingen af te wachten en het eigen proces voort te laten gaan, in acht te nemen. Lopende projecten voor 

windenergie zijn wel besproken in hun regionale context, maar (harde) afspraken over aantallen en tijdslijnen zijn 

niet vastgelegd.  

 

Wel zijn met gemeenten met projecten voor (mogelijk) windenergie afspraken gemaakt over 

procesverantwoordelijkheid. Waar nodig en aanvaardbaar zullen wij u een voorstel doen voor aanpassing van de 

Provinciale Ruimtelijke Verordening (PRV), volgend op desbetreffend raadsbesluit, teneinde het gemeentelijk 

ruimtelijk plan ook in de PRV ruimtelijk mogelijk te maken en zullen wij, gebruikmakend van het bepaalde in de 

Elektriciteitswet, afzien van de provinciale bevoegdheid tot het nemen van een besluit over een 

omgevingsvergunning en bijbehorende coördinatieregeling (behorende bij het ruimtelijk plan). Dit laatste betekent 

feitelijk het overdragen van procesverantwoordelijkheid aan een gemeente indien zij een ruimtelijk plan voor een 

windpark zelf wil vaststellen. Wij achten het geen versnelling om het proces van een gemeente over te nemen 

indien zij zelf tot een plan wil komen. 

 

Daarnaast is versnelling te vinden in het blijven faciliteren van gemeenten. Aanvullend bieden wij ondersteuning 

aan (het opzetten van ) coöperaties teneinde lokale betrokkenheid en participatie te bevorderen.   

 

De wens de windenergie opgave te bezien in de bredere context van de energietransitie is ook landelijk opgepakt 

bij de vormgeving van het nieuwe energieakkoord. Bij het bepalen van de mogelijkheden voor decentrale opwek 

van energie spelen ruimtelijke afwegingen een grote rol; regionaal maatwerk is dan ook nodig. Ter voorbereiding 

van het nieuwe klimaatakkoord zijn landelijk zogeheten overlegtafels gevormd, waaronder de sectortafel 

elektriciteit. Daar hebben provincies gepleit voor Regionale Energie Strategiën (RES), waarbij per regio bezien 

kan worden welke energievorm het beste past in die regio, rekening houden met ruimtelijke ordening en 

maatschappelijke acceptatie. Bij de onderhandelingen over het klimaatakkoord worden landelijk percentages CO2 

reductie en productieomvang elektriciteit afgesproken. Regio’s (gemeenten en provincies) kunnen via de RES 

een regionaal plan opstellen. De keuze voor energievorm ligt niet op voorhand vast. Eind 2019 dient duidelijk te 

zijn hoe de regio’s invulling geven aan de landelijke opgave. 
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Over de verdeling van de landelijke opgave naar regio’s moeten nog afspraken worden gemaakt. Binnen het IPO 

zullen de provincies over de uitwerking van deze afspraken verder spreken.  

 

Dit betekent dat ik het positioneren van windenergie als onderdeel van een regionale energievisie graag bezie in 

het licht van deze RES. 

Ook betekent dit dat ik, vooruitlopend op een RES, geen regionale taakstelling voor windenergie opleg of 

convenanten afsluit over aantallen en tijdslijnen indien hier bij gemeenten geen behoefte aan bestaat. Zoals in uw 

commissie MME toegelicht en bij de recente beantwoording van vragen vanuit de SGP, kan het zijn dat ik 

rechtswege wel gehouden ben u een voorstel te doen inzake individuele projecten.  

 

Concluderend acht ik een significante versnelling door de provincie in de realisatie van windparken zonder regie 

vanuit de provincie of door het maken van harde afspraken over doelbereik niet mogelijk. De regie ligt bij de 

gemeenten, hetgeen betekent dat zij het tempo bepalen en dat wij gemeenten optimaal moeten faciliteren. 

Wijziging in deze sturing, waarbij wij als provincie meer sturende regie nemen, acht ik niet gewenst. Ik hoor graag 

van u als u dat inmiddels anders ziet. 

 

Versnelling is en wordt gevonden door per gemeente en per case afspraken te maken over de uitvoering van de 

projecten, te ondersteunen bij visievorming en het verbinden van stakeholders. Dit is opgepakt. Het in regionaal 

verband maken van afspraken over doelbereik binnen de energieopgave plaats ik, in overleg met de regio, zoals 

gezegd in het licht van de RES. 

 

 




